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ÚJÉV                                          B év                1 – 4 oldal 
 
Olv.: Szám 6,22-27 – Gal 4,4-7 – Lk 2,16-21 
Szűz Mária Isten Anyja 
 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
 
Szentmise bevezetés 
 
Szeretettel köszöntöm a Testvéreket a 2012. esztendő első reggelén. Az annalesek, az 
évkönyvek első lapjára ma ezt írják: „Az Úrnak 2012. esztendejében.” Elgondolkodtató van-e 
polgári újév, meg egyházi újév? Advent első vasárnapjával az egyházi év első napját 
köszöntjük, ma meg január elsején a polgári év első napját. Valami nem stimmel. Ha igaz az, 
hogy az Isten egészen beleszőtte életét a mi történelmünkbe, akkor nincs egyházi újév, meg 
polgári újév. Csak egy újév van. El kellene dönteni, hogy mikor kezdjük az évet. 
 
Az időszámítással kapcsolatosan január elseje az újév. Az Egyház naptárkészítői is talán 
egyszer elgondolkodnak ezen. Van a hinduknak, buddhistáknak, muzulmánoknak és a 
zsidóknak is évszámlálása. Az emberiség általában Krisztus születéséhez kötődve számolja az 
éveket. Ezért: „Anno Domini!” Az Úr évében! Azt kívánom a Testvéreknek, hogy az évnek 
ezen az első napján valóban egy új év kezdődjön. Ezt vagy az Istennel kezdjük, az Istennel 
járjuk végig, vagy eltévesztjük az élet értelmét. Gondolkodjunk el most ezen az első reggelen.  
 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
A kezdet mindig megérinti az ember szívét. A kezdet tele van reménnyel, bizakodással. 
Valamiképpen mindig az fogalmazódik meg, hogy jobb jöhet. Új évet kezdünk. Nem 
Janusszal, hanem Jézussal! A rómaiak az év első hónapját januárnak nevezték Janusról, a 
kétarcú istenségről, aki hátrafelé is néz, meg előre is. Igen sokszor hangsúlyozzák, hogy a 
jelen a szerint dől el, hogy az ember miképpen hasznosítja a tapasztaltakat és miképpen 
tervezi meg a jövőjét. Mi nem pogány rómaiak vagyunk, ezért mi az évet Jézussal kezdjük, 
aki hitünk szerint az időnek és az életnek az Ura, mert az életünk Isten kezében van. 
 
Isten értünk Emberré lett! 
Tegnap este arról elmélkedtünk, hogy az időt az embernek meg kell szentelnie. Önmagában 
az idő csak egy keret. Az által lesz ez az idő megszentelt idő, hogy az ember istenes életet él. 
Arról nem szabad megfeledkezni, hogy amikor mi az istenes életet emlegetjük, akkor ez a 
legsajátosabban emberi élet. Amikor az Isten kimarad az életünkből, akkor az az Isten kerül 
messzire tőlünk, lesz számunkra idegenné, aki értünk Emberré lett. Az emberek állandóan 
meg akarják fejteni a titkot, az Isten titkát. Egészen természetesen és egyszerűen gondoljunk 
arra mekkora ajándék, mekkora lehetőség az ember számára, hogy az Isten érte Emberré lett.  
 

Isten belépett az időbe. Isten belépett a mi emberi időnkbe. 
Megszentelte ezt az időt az Ő gondolkodásával, az Ő életútjával. 

Ezért az idő a hitnek az útja, az embernek az útja. 
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Az idő átváltoztatásáról van szó 
Karácsony egy egészen sajátos időváltás. Nemcsak arra gondolok, hogy ma az emberiség 
nagy általánosságban Krisztus születéséhez méri az éveket. Krisztus előtti, meg Krisztus utáni 
időről beszélnek. Sokkal többről van szó, az idő átváltoztatásáról. Az angyalok azt énekelik, 
hogy békesség a földön az embernek. Üdvösség a földön az embereknek. Ez által változik 
meg az idő. Azok az idők, amik békétlenségben telnek el, azok nem érnek semmit. Akkor 
veszélyben van az életünk, amikor nincs béke. Nem véletlen, hogy ez a nap a béke világnapja. 
Nem véletlen, hogy ezt a békét egy anyához köti az egyházi gondolkodás, Máriához, Jézus 
Édesanyjához, akinek a Fia születésével békesség jött a földre. 
 
Az idő átváltoztatása azt jelenti, hogy tesszük a jót! 
Az a baj, hogy mi ezeket az igazságokat magától értetődően halljuk, mondjuk, és nem 
gondolunk bele, hogy miről is van szó. Tegnap este a görög gondolkodásról szóltam. A 
görögök az időt kronosznak mondják, azaz a gonosz istenségről nevezik el az időt, mert ez a 
gonosz isten, ez az idő megszüli a fiait, aztán megeszi, fölfalja a fiait. Megszületünk, aztán 
megöregszünk. Kinyílik a virág, aztán elhervad. A görögök ezt az emberi tapasztalatot látták 
maguk előtt, amikor az időről és ennek kapcsán az életről gondolkodtak. Hiszen az emberi 
élet az időbe ágyazódik. 
 

Amikor mi azt mondjuk, hogy Jézussal kezdjük az évet,  
amikor azt mondjuk, hogy Jézus az idő Ura, Jézus az élet Ura,  
akkor arra a lehetőségre gondolunk, hogy mi időben élő lények  
ezzel a Jézussal mehetünk együtt az úton.  
Hozzá csatlakozhatunk, Hozzá társulhatunk ezen a mi emberi utunkon.  

 
 Jézusról azt írja a Szentírás, hogy jót tett. 

Ez ad értelmet az időnek, hogy az ember jót tesz. 
Ezért mondjuk: boldog újévet, vagyis jót, jót tegyünk. 

 
Vigyázzunk! Olyan ördögi rafinériával szívják ki gondolatainknak, a mi keresztény 
üzeneteinknek a lényegét, hogy észre se vesszük. Nem azt mondják ma már, hogy jó napot. 
Ez nem is így hangzott, hanem: „Adjon Isten jó napot!” Először elhagyták az Istent, maradt jó 
napot. Már ez is zavar sokakat, az olyan gondolkodású embereket, akiket a maguk gonosz, 
istentelen gondolataikban zavarja az Isten. Már jó napot sem akarnak.  
 

A jó az egyetlen, ami az ember számára ajándék, semmi más.  
A jó az, ami az embert jóvá teszi.  
A jó az, amit ha megteszünk, jobbá tesz bennünket.  
 

A jó az, amit a másik ember vár tőlünk. 
 Ez az, ami az időt, amelyben élünk, jézusivá teszi. 

 
Az ároni áldás 
Mindenki erre vágyik, akár hisz, akár nem hisz. Csak úgy tűnik, hogy Isten segítsége nélkül 
erre nem vagyunk képesek. Ezt érezték a zsidók és ezért kérik az ároni áldást. Ezt tudjuk 
mindannyian és ezért fordulunk Jézus Krisztushoz. Ezért tekintünk a Szűz Anyára, aki 
példapékünk. A zsidók nem véletlenül kérték minden évben háromszor az ároni áldást. Ezt az 
Ószövetségben, Krisztus előtti hetedik században írták. Ez is valami jel, hogy a tekercsek 
közül ez épen megmaradt. Ez az ároni áldás ezt jelenti, hogy az Isten neve és az Isten jelenléte 
legyen velünk. Ez nem valami üres szólam. Az Isten neve: Jahve. Ez azt jelenti: Velünk az 
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Isten. Ezt kérik háromszor, hogy velünk az Isten. Legyen velünk az Isten, mert az ő számukra 
ez azt jelentette, hogy értelme van az életüknek, mert az Isten biztonságot ad nekik, védelmet 
jelent nekik. Jelen van számukra az Isten. Nem lehet megoldani az élet problémáit a másik 
jelenléte nélkül. Az ember összes baja abból származik, amikor nincs senkije, amikor 
elszigetelődik, amikor magára marad. Legyen velük az Isten neve, vagyis legyen jelen 
számukra az Isten, akinek ők fontosak, és akit ők megszólíthatnak.  
 
Emmanuel, velünk az Isten! 
Nem lehet ezt az igazságot egyszerűen a mitológiák világába száműzni. Ez az életünk 
igazsága. Nem ezt várjuk a másik embertől, hogy vele összetartozzunk? E nélkül nem lehet 
biztonságban élni. Az Újszövetség embere Jézushoz fordul, akinek ez a neve: - ugyanaz a 
neve, mint az Isten, Jahve, - „Emmanuel, velünk az Isten.”  Jézusnak ez a vigasztalása 
számunkra, hogy velünk van. Ez az igazság erősítette a hívő embereket. Amikor az egész 
világ föllázad az ember ellen, akkor sincs egyedül, mert velünk az Isten, vele van. Ha elveszik 
az embertől ezt a lelki bizonyosságot, akkor gyökértelenné teszik, elbizonytalanítják. Nem 
véletlen az istentelen hatalmaknak ez a törekvése, elbizonytalanítani az embereket, elvenni a 
hitüket, elvenni az Istenüket, elvenni Krisztusukat és akkor azt lehet velük tenni, amit 
akarnak.  
 
Áldás, kegyelem.  
Áldott, kegyelemteljes karácsonyt kellene kívánni. Nem kívánjuk. Dehogy mondunk áldottat, 
dehogy mondunk kegyelemmel teljeset. Azt se tudjuk mit jelent az, hogy áldott. Azt se tudjuk 
mit jelent az, hogy kegyelemmel teljes. Kellemest kívánunk egymásnak. Különböző 
előráncigált szavakkal keressük meg egymást. 
  

Az áldott, a kegyelemteljes ezt jelenti,  
hogy legyen jelen az Isten az életünkben és szeressen bennünket! 
A kegyelemteljes ezt jelenti, szeressen az Isten! 
A szeretet az, amely örök, erősebb, mint a halál! 

 
Istennek ez az irántunk való szeretete, 

amely az ember számára felfoghatóan megjelenik karácsonykor, 
ez halálosan komoly! Ez véres valóság, oly annyira, hogy Isten odaadja értünk az életét! 

 
Nem lehet ezeket az igazságokat a mi világunkból kiszűrni, mert önmagunk ellen fordulunk. 
Új évet kezdünk Jézussal! Gondoljunk a zsidók ároni áldására, mert kapaszkodóra van 
szükség ahhoz, hogy jobb életünk legyen, hogy boldog életünk legyen.  
 
Ma Szűz Máriának, Isten Anyjának ünnepe van  
Mária jelenléte a mi emberi világunkban azért fontos, mert ő az a valaki, aki érti a Szót: „Íme, 
az Úrnak szolgáló Leánya.” A jánosi evangélium ezzel kezdődik: „Kezdetben volt az Ige, az 
Ige Istennél volt és Isten lett az Ige.” Emberi testet ölt az Isten és ez az isteni mű, az ember 
üdvösségének a műve – a karácsony üzenete békesség és üdvösség – Mária által van jelen 
ebben a világban, az ő igenje által. Ezen a napon, karácsony utáni nyolcadik napon, amikor 
nevet adnak a Gyermeknek, akkor összegyűl a rokonság és köszöntik az Édesanyát. 
Köszöntik azt, Aki életet szült. Az év első napján, Mária Isten Anyaságának az ünnepén az 
Életet köszönjük neki. Tőle szeretnénk tanulni, hogy Istenre hallgató, Istenre figyelő emberek 
legyünk, akik magától értetődően hallgatnak az Istenre és kiteljesedik az életünk. Különben 
nem. Különben a mi életünk egyszerűen elszivárog emberi vágyaink, emberi programjaink, 
emberi célkitűzéseink területén. Mindez semmit se ér, ha kimarad az Isten.  
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Lassan újra rá kell jönni erre, ennek a pogánnyá vált Európának. Egyszer ez a hit hozta létre, 
teremtette meg ezt az Európát. Most valóban a mélységből kiáltunk az Istenhez, fordulunk a 
Szűz Anyához! Sok neve van ennek a mélységnek: kiszolgáltatottság, eladósodottság, 
szegénységünk, gyermektelenségünk. A mélységből kiáltunk Uram hozzád! 
 
Testvérek! 
Kezdünk egy újesztendőt. Hála Istennek sokan kezdtek már új évet. A kérdés az, hogy ma 
képesek vagyunk-e bölcsebben, okosabban kezdeni ezt az esztendőt. Több helyet adni a 
gondolatainkban, terveinkben Istennek, Jézusnak. A görög azt mondta, az idő kegyetlen, 
fölfalja a fiait. Milyen más a Biblia gondolkodása az idő lehetőségéről. Már az ószövetségi 
Szentírásban Sirák fiának könyvében olvassuk, hogy az embernek megadatik a választás 
lehetősége. Választhatsz ember: életet vagy halált. Eléd állítottam. Azt mondja: válaszd az 
életet! 

Nem vagyunk kiszolgáltatottjai az időnek, választhatunk. 
Választhatjuk az Életet! Ha nem… 

De van annyi eszünk, hogy tudjuk, miképpen kell dönteni, hogy Életünk legyen! 
 

+  A M E N  + 
 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek!  
Az év első napján, amikor először imádkozzuk az Úr imádságát, akkor kérjük Istent, hogy a 
hitünkben, kereszténységünkben, vallásunkban megújuljunk. Higgyék el, nincs más 
lehetőségünk. Az e világi potenciális tényezők csak egyre gondolnak: önmagukra. Higgyék el, 
e világi gondolkodású ember nem akar igazából segíteni, csak a maga érdekét, csak a maga 
hasznát látja. Néha látszólag más, valójában mindig az egyéni érdek a fontos. Gondoljunk 
nemzetünkre. Nem segít rajtunk senki más, csak az Isten, Isten segítségével magunk 
önmagunkon. A világ kiszolgáltatottá akar tenni. A világ uralkodni akar. Hatalmi 
érdekeltségei vannak. Vagy megújulunk gondolkodásunkban és Istent a legfontosabb 
szövetségesünknek tudjuk, vagy szép lassan föléljük a jövőnket. Imádkozzunk. 
 

Mi Atyánk… 
 
Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek! 
Boldog újévet mindenkinek! Sokszor elmondjuk ezt a nap folyamán egymásnak. Ne 
gondoljuk, hogy ez varázsszó, mert azért, hogy ilyent kívánunk egymásnak, ez még nem 
jelenti azt, hogy boldog is lesz, meg jó is lesz ez az esztendő. Ilyen könnyen nem lehet 
megúszni, egy jókívánsággal és akkor minden jó lesz, hanem ahogy a Szentírás mondja: „Eléd 
állítom a jót és a rosszat, lehet választani.” Ha a jót választjuk, akkor boldog évünk lesz, ha 
nem, akkor boldogtalanok leszünk. Kérjük Isten segítségét, hogy valóban tegyünk meg 
mindent egymásért, akkor boldogok leszünk és ez az év nem hiába adatik nekünk! 
  

Boldog újévet! 
 

+  Á L D Á S  + 
 


